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“Lo peor que hacen los     
  malos es obligarnos a    
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CAMP DE TURIA: 
L’Eliana, Ribarroja, 
Vilamarxant, SAB
L’HORTA NORD: 
Manises, Godella, 
Paterna. Rocafort

“La primera fallera mayor de la Falla Plaça Porta del Sol fue Cristina Ribes Martínez y la 
fallera del Foc fue Amparo Asensi Lerma que en 1978 sería fallera mayor de Paterna”
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Se nos ha ido 
de las manos

Jesús Pérez Rubio
Vecino de La Canyada 

Un día cualquiera de fin 
de verano. Ha empezado 
Septiembre.  Reunión de 
amigos, trece o catorce,  lo 
normal vamos. Me toca al lado  
una amiga  a quien hace meses 
que no trataba demasiado, 
creo que trabajaba para el 
Estado. Voy a interesarme por 
esta persona,  me digo ¡Que 
se note que he ido a Colegio 
de pago!
¿Qué tal el verano, te habías 
ido a Europa no? Sí, pero 
sólo quince días. Queríamos 
ver Suiza, y luego un poquitín 
Italia…Uff ¡Demasiado rápido 
todo! Me dice con cara de 
pena. Claro, claro concedo 
educado,  y mirándola con 
cara de resignación añado : 
¡Sólo quince días es poco …! 
Ella asiente echando un trago 
de su cubata.
Luego he estado en la playa, 
prosigue condescendiente, 
apenas mes y medio en el 
apartamentito que tenemos en 
primera línea de mar, barquito 

bañitos… ¡Ya sabes! Lo de 
siempre. Su gesto, esta vez, 
es de asco. La miro de nuevo 
tratando  que no descubra 
de qué es mi gesto.  Sí, sí 
concedo , ¡ qué aburrimiento, 
siempre lo mismo… ¡
…Hasta finales de agosto, 
re-prosigue ¿ Qué no se le 
acabará el verano a esta 
individua? Susurro para 
mí,  … que eran las fiestas 
de mi pueblo y me he ido 
para allá, sólo quince días. 
(Sólo, pienso) a la caseta 
que tenemos. Amigos, familia 
,bebiendo, comiendo. jajajá, 
ríe esta vez, ya sabes cómo 
son las fiestas de los pueblos. 
Claro jajaja, río yo también 
mientras lloro por dentro, me 
alegro que hayas disfrutado 
le digo complaciente y 
anhelando  que hayan 
acabado sus malditas 
vacaciones.
 Y …¿Cuándo vuelves al 
curro? Añado como para 
finalizar. ¿Al curro?  Me mira 
como si estuviera loco y esta 
vez no se ríe, no.  Tío, pero 
si estoy de baja hace meses. 
¡ Coñooo, no lo sabía, lo 
siento! ¿Algún accidente, una 
operación? No tenía ni idea, 
como hablamos poco… Trato 
de ser solícito.  No, es que no 
estoy bien, no tengo las ideas 
claras, quiero tomármelo con 
calma… La miro circunspecto 
y  estupefacto a la vez , me 
mira… Disculpa, me dice, y 
se gira al camarero que está 
preguntando por la mesa, Sí, 
le hace aspavientos,  yo otro 
Gin Tonic  gracias, pero éste 
de beefeater, por favor.
Se vuelve y me mira. ¿ Y tú? 
¿Qué tal el verano? ¿Eras 
Autónomo no?
¡La miro!!!

L’Orgull de 
Paterna

Francisco 
Camps Muñoz

Vecino de La Canyada 

Qui, ens ho anava a dir, que un 
socarrat del cementeri ens anava 
a donar bon criteri quan el varen 
descobrir.
Va ser, eixa tomba musulmana amb 
llegenda tan antiga, que en els 
mateixos traços diga d’esta torre tan 
sultana.
Esta torre que es retallada en la nit, 
tan misteriosa, per la lluna dibuixada, 
s’alça altiva entre les coves i pel dia, 
és admirada.
Que presidix orgullosa, l’escut 
paterner y senyer coronada i molt 
honrosa pel rei, En Jaume primer.
I tornant a la seua escriptura, com 
la història se acredita, obra de forta 
estructura, per a una defensa dura i 
en honor, d’un musulmà.
Ha passat a ser honrada, en 
l’existència passada, la present, i 
potser futura.
I que tot bon paterner admira esta 
circustancia, nostra torre dóna 
elegància, a este, nostre poble obrer.
I per convivència en la historia de 
cultures tant dispars, en les festes 
patronals honrem la nostra memòria, 
recordant, amb la mateixa glòria, a 
cristians, i a musulmans.
I és que tenim per fortuna, testimoni 
de la historia a nostra torre, moruna. 
Construcció bella i notòria, que com 
he versat abans, Esja des de temps 
molt llunyans, la redibuixa, la lluna.
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Volvemos 
Beatriz Sambeat

GUÍA mi ciudad / 
La Cañada te GUÍA

Seguro que más de uno al leer 
en este titular ‘Volvemos’, ha 
pensado: ¿De donde? ¿Qué 
ha pasado? Pues no ha pasado 
nada, simplemente volvemos a 
la normalidad, a los hábitos, a las 
rutinas, al trabajo... simplemente 
lo que se conoce como la ‘vuelta 
al cole’, que más que una rutina 
es un retonro a la normalidad. 

Cada año, a medida que el 
verano llega a su fin, todas las 
familias se preparan para la 
vuelta al colegio. Aunque esta 
transición suele ser una parte 
esperada y, en cierto modo, 
rutinaria de la vida, el regreso 
a las aulas después de las 
vacaciones de verano cobra 
un significado especial. Los 
padres recuperamos nuestros 
horarios, los más pequeños 
se reencuentran con sus 
amigos y lo más importante de 
todo, vuelven los horarios, los 
madrugones y desaparece el 
calor. 

La vuelta al cole siempre ha 
estado marcada por emociones 
mixtas. Los niños a menudo 
experimentan una combinación 
de entusiasmo por reencontrarse 
con amigos y maestros, 
ansiedad por las expectativas 
académicas y nostalgia por las 
largas tardes de verano. Los 
padres, por su parte, pueden 

sentir alivio al recuperar una 
rutina más estructurada, pero 
también preocupación por el 
bienestar y la seguridad de 
sus hijos.

Sin embargo, en los últimos 
años, la vuelta al cole ha estado 
teñida de incertidumbre 
adicional. La pandemia de 
COVID-19 ha cambiado la 
forma en que concebimos 
la educación y ha planteado 
preocupaciones sobre la salud 
y la seguridad en el entorno 
escolar. La adaptación a las 
clases on line, la implementación 
de medidas de distanciamiento 
social y el uso de mascarillas 
se han convertido en parte de la 
nueva normalidad en las aulas. 
A medida que nos preparamos 
para la vuelta al cole en 2023, 
es importante reflexionar sobre 
las lecciones que hemos 
aprendido durante la pandemia. 
Hemos valorado la importancia 
de la educación y la labor de 
los maestros más que nunca. 
También hemos comprendido 
la necesidad de adaptarse 
a situaciones cambiantes y 
abrazar la tecnología como una 
herramienta complementaria en 
la enseñanza.

En última instancia, la vuelta 
al cole es un testimonio de la 
determinación y la resiliencia 
de la comunidad educativa. A 
medida que los estudiantes, 
los padres y los docentes 
se preparan para el nuevo 
año escolar, lo hacen con la 
esperanza de un futuro más 
brillante y la certeza de que la 
educación sigue siendo una 
fuerza poderosa para el cambio 
y el crecimiento en nuestra 
sociedad. La vuelta al cole es 
un recordatorio de que, incluso 
en tiempos de adversidad, la 
educación sigue siendo el faro 
que guía nuestro camino hacia 
un mañana mejor.

Si vols anunciar-te en

comunicacion@lacanyadateguia.com

tel. 617. 34 34. 30
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Contacta amb nosaltres!Des de 50€

Vols escriure la teua opinió? Contacta amb nosaltres: comunicacion@lacanyadateguia.com 617 34 34 30 
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Cosmohabitat Inmobiliaria 
Dirección: Calle 29 numero 53, local 1. La Canyada 
644 027 227 // 613 01 82 82 // info@cosmohabitat.com 
Agencia inmobiliaria especializada en la venta y alquiler 
de inmuebles ubicados en toda la Comunidad Valenciana, 
especialmente en Camp de Túria. 

Si quieres vender tu propiedad, nos ocupamos de prepa-
rar tu casa en todos los aspectos. Realizamos un estudio 
de mercado para obtener una valoración de la vivienda, 
hacemos reportaje fotográfico profesional, tramitamos el 
certificado de eficiencia energética y muchas acciones 
mas. ¡Consúltanos! 
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Lo más visto en www.guiamiciudad.com
Teatro, musicales y mucho humor en la nueva temporada del Teatro 
Olympia1

Godella se reúne con la coordinadora animalista para seguir trabajando 
en la gestión ética de las colonias felinas3

Manises se une a la nueva “Xarxa d’Alcaldies para garantizar la recu-
peración de la gestión pública del hospital2

El Ayuntamiento de Godella exige una rectificación a Burjassot ante la 
instalación de unos bolardos que lastran la circulación4

L’Eliana se prepara para celebrar la séptima edición del Bosque de la 
Bienvenida6

Pediatras del hospital de Manises explican cómo y por qué aparecen 
los tics en los niños5

Dirección: Plaza Mayor, 5 Bajo Izq
46111, Rocafort, Valencia / València, ES
Teléfonos: 961 312 370 // Urgencias: 670 35 98 24
www.clinicadentalrocafort.es
clinicadentalrocafort@gmail.com
Horario: L-V: de 9 a 19:30h.

Somos un centro familiar, acogedor y de máxima confianza. 
Contamos con unas instalaciones confortables, modernas y 
vanguardistas además de disponer de los equipos más avanzados.
¿Tiene un problema en la boca o en los dientes? No espere 
más para venir a conocernos. Reserve su cita y le haremos una 
valoración previa al tratamiento.

Continua la recerca del home 
desaparegut en Paterna després 
de les intenses pluges-
El Consorci Provincial de 
Bombers de València continua 
intervenint a la recerca d’un home 
que anava amb bicicleta quan la 
riuada l’ha arrossegat a Paterna.

L’home intentava travessar el riu, 
en el terme de Paterna, després 
que les intenses pluges d’ahir 
que van provocar la riuada.
A hores d’ara, es continua amb 
la recerca després que la Policia 
Local, que compta amb drons de 
recerca, haja trobat la bicicleta.

A més de Policia Local i Guàrdia 
Civil, intervenen 3 dotacions de 
bombers de Paterna amb el cap 
de parc, les BRIFO del Consorci, 
l’oficial, els bombers forestals 
de Generalitat i bombers de 
l’Ajuntament de València amb 
unitat canina.

Continua la recerca del home desaparegut en Paterna després de les intenses pluges

Dirección: Calle San Vicente Ferrer 11
Teléfonos: 96 132 58 22 // 96 182 25 00
629 64 14 13 // 658 86 00 74
www.creaespacio.com/es
carmen@creaespacio.com
Horario: L-V: de 9 a 19:30h.

CREAESPACIO RESIDENCIAL viene a La Canyada y 
ahora tiene su oficina enfrente de la iglesia. 
Crea Espacio industrial continúa en Parque 
Tecnológico. 
Aquí encontrarás tu hogar, ya sea de alquiler o compra 
y tu terreno para construirte tu casa. ¡Ven a visitarnos!



Según hemos podido conocer 
hace unos días, el Tribunal 
Superior de Justicia de la 
Comunidad Valenciana, ha 
dado la razón, parcialmente, 
al ayuntamiento de Paterna e 
Intu y ha desprotegido el paraje 
natural dejándolo a merced de 
especuladores y negacionistas 
del cambio climático. 

La Coordinadora per la 
protecció de Les Moles no se 
manifiesta sobre el contenido 
de la sentencia, ya que en 
estos momentos está siendo 
estudiada por su gabinete 
jurídico, pero considera 
evidente que el consistorio “ha 
recurrido porque menosprecia 
los valores medioambientales y 
sociales del paraje natural de les 
Moles, como hacía constar en 
su alegación, mientras ensalza 

un proyecto caduco que dejó 
de existir por la quiebra de 
la empresa por la que había 
apostado el alcalde de Paterna, 
Juan Antonio Sagredo”. 

De hecho, en la demanda, la 
letrada del municipio hacía 
mención explicita al proyecto 
Puerto Mediterráneo pese a 
que dicho proyecto fue anulado 
por desestimiento de la propia 
transnacional. 

“Tampoco entendemos que se 
de más validez a los informes 
aportados por la arquitecta 
municipal, sin ningún tipo de 
formación medioambiental y 
que ponían en duda los valores 
naturales del paraje, que a 
los realizados por expertos 
y catedráticos universitarios 
avalando dichos valores”. 

En este sentido, los 
conservacionistas recuerdan 
que recientemente se han 
avistado tejones, garduñas, 
zorros, y cogujadas montesinas 
que junto al endemismo, 
teocrium edetanum, y la visita de 
aves estacionarias cuyo hábitat 
ha de ser protegido, confiere al 
paraje unos valores intrínsecos 
que obligan a su protección. 

La nueva amenaza de Eurofund
Para la Coordinadora, “es un 
sinsentido que Sagredo insista 
en un proyecto que se demostró 
inviable y que, de tapado, 
recurriera contra la protección 
de les Moles. Sagredo debería 
explicar a los miles de paterneros 
y paterneras que utilizan el paraje 
porqué pretende destruirlo y 
qué oscuras intenciones guarda 
para la zona”. 

La Coordinadora per les Moles 
recurrirá la desprotección del paraje natural

Cristina Domingo 
Aliança per l’Emergència 
Climàtica de Paterna

Es difícil poner un precio a co-
sas como poder pasear rodea-
dos de grandes pinos, algarro-
bos y olivos, ver animales en 
libertad, contemplar aves en 
sus travesías hacia otras latitu-
des o admirar un paisaje que 
nos transmite paz y placidez. 

Si el bien más preciado que 
tenemos es la vida, ¿qué valor 
económico podemos dar a un 
espacio natural, como pue-
den ser Les Moles de Paterna, 
que nos facilita el descanso, 
la desconexión, las relaciones 
sociales y la relación con la na-
turaleza, o sea, que nos apor-
ta felicidad y calidad de vida? 
La economía convencional no 
pone precio a todos estos “ser-
vicios” que la naturaleza nos 
aporta. 

Y muchos parajes naturales, 

como Les Moles, se valoran 
pensando en cuanto se les 
puede “sacar” urbanizándolas. 
Parece que el alcalde de Pater-
na y su equipo también com-
parten esta visión: para ellos 
solo tiene valor lo que tiene pre-
cio en el mercado, y Les Moles 
arrasadas y convertidas en un 
solar, pueden ser vendidas par-
cela a parcela para beneficio 
de unos pocos especuladores. 

Por eso el alcalde de Paterna, 
junto a la multinacional Intu, in-
terpuso el recurso contra la pro-
tección de Les Moles, un espa-
cio natural que la Generalitat, 
presidida por Ximo Puig, de su 
propio partido, había protegido. 

Y ahora el Tribunal Superior de 
Justicia de la Comunitat Valen-
ciana, en una sentencia que ha 
llenado de perplejidad e indig-
nación a entidades ciudadanas 
y ecologistas, comparte este 
planteamiento de no dar valor 
a lo que no tiene precio y ha 
desprotegido Les Moles con el 
argumento de que no tienen su-
ficientes valores ambientales, y 
desoyendo informes de diver-
sas universidades que decían 
todo lo contrario. 

La Coordinadora per a la 

Protecció de les Moles, que 
forma parte de la Aliança 
per l’Emergència Climàtica 
de Paterna, ha presentado un 
recurso de casación para que 
el Tribunal Supremo estudie el 
caso, ya que ahora más que 
nunca son necesarios espacios 
como Les Moles, llenos de bio-
diversidad y que si no tienen 
precio es porque no se quieren 
hacer operaciones sencillas. 
Seguro que hay maneras de 
valorar cuánto vale el CO2 que 
absorbe la masa forestal de les 
Moles, cuántas vidas humanas 
salva la reducción de tempe-
raturas que contrarrestan Les 
Moles en plena emergencia cli-
mática, o facilitar que especies 
amenazadas se estabilicen al 
establecer corredores ecológi-
cos, por poner algunos ejem-
plos. 

Eso se puede evaluar en euros, 
en euros para el bien común, 
no para algunas empresas que 
quieren hacer el agosto. 

¿Se imaginan Central Park ur-
banizable? ¿O el Bois de Bou-
logne de París? 
Les Moles suponen un pulmón 
verde en medio de tanto ce-
mento. Paterna tiene un tesoro 
y su gobierno municipal está in-

tentando por todos los medios 
degradarlo y dejarlo sin valor. 
Y la lástima es que esta visión 
está instalada en las mentes de 
muchos gobernantes y de bue-
na parte de la judicatura, y es la 
que impide que avancemos en 
la lucha contra la emergencia 
climática. 
Porque ahora más que nunca, 
cuando ciudades como Pa-
rís se plantean despavimentar 

un 40% de su superficie para 
reducir el aumento de la tem-
peratura, cuando decenas de 
ciudades estudian como natu-
ralizarse más, nuestro gobierno 
municipal, que tenía que dar 
ejemplo porque aprobó una 
moción para tomar medidas 
contra el cambio climático, si-
gue instalado en el desarrollis-
mo más rancio en contra del 
bien común.

¿Qué precio tienen Les Moles de Paterna?
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El TSJ-CV se basa en una foto de Google Maps para 
justificar la falta de conectividad de les Moles y 
tumbar su inclusión en el PN del Túria
La Coordinadora per la 
Protecció de les Moles 
critica “la ignorancia de los 
magistrados al confundir 
conectividad biológica con 
conectividad móvil y recuerdan 
que el mismo by pass atraviesa 
el actual trazado el PN del 
Túria”.

En la sentencia, según afirman, 
“los magistrados, también se 
confunden con los nombres 
de las partidas y avalando 
el informe que da valor 
medioambiental al paraje “.

“Baste examinar la fotografía 
de la autopista en el folio 
14 del informe”, manifiestan 
los magistrados que han 
firmado la sentencia que 
deja fuera del PORN del 
Túria al paraje Natural de 
les Moles. Una frase, que 
según la Coordinadora per la 
Protecció de les Moles, “pone 
de manifiesto la ignorancia de 
los jueces en temas medio 
ambientales, al desconocer 

que las interrupciones físicas, 
de superficie, no son un 
impedimento para que fauna 
y la flora transiten de un 
lado a otro,  ya que existen 
numerosos túneles y pasos 
de barranco inferiores de más 
de 2 metros de diámetro que 
facilitan el paso de la fauna. 

Y más fácil aun lo tienen las 
aves que sobrevuelan el paraje 
o las plantas que ven sus 
semillas y polen transportado 
por el aire. Esta concepción de 
los magistrados, resulta para 
la Coordinadora “ciertamente 
estrecha y abiertamente 
contraria al “sistema” y no 
“elemento” que el precepto 
legal pretende proteger”. 

En este sentido, según el 
portavoz de la Coordinadora, 
“no es el espacio el que 
se encuentra aislado, sino 
que es la perspectiva que 
adopta la sentencia la que 
aísla el espacio por falta de 
perspectiva y conocimiento de 

quien la dicta. La sentencia se 
hace de espaldas al carácter 
de sistema que tienen los 
espacios naturales protegidos, 
siendo la continuidad 
relevante la ecológica y no la 
física como postula a nuestro 
juicio, incorrectamente, la 
Sentencia”. 

Otro punto conflictivo de la 
resolución es el que hace 
referencia a los valores 
medioambientales de les 
Moles, ya que la propia 
sentencia reconoce un “valor 
ecológico notable” en una de 
las partidas (confundiendo el 
nombre genérico del paraje 
con el de una de sus partidas) 
que excluye del PORN y no 
teniendo en cuenta, que la 
ley que regula los espacios 
naturales califica las zonas 
de interfase agrícola-foresta 
como aquellas, que sin 
necesidad de tener gran valor 
medioambiental, su función 
contribuya a crear ambientes  
favorables para el conjunto del 

espacio protegido.
La Coordinadora no entiende 
que, habiendo aportado 
informes de singular 
relevancia, como varios 
informes de profesionales de 
una Universitat, la sentencia se 
base en un informe de Parte, 
emitido por el Ayuntamiento de 
Paterna, que, según afirman 
desde La Coordinadora  
“carece de justificación, 
motivación o cualquier tipo 
de rigor científico”. También 
estos informes van firmados 
por una funcionaria del 
Ayuntamiento de Paterna, que 
según recalcan “no dispone 
de cualificación profesional en 
materia ambiental”.

Así pues, desde la misma 
coordinadora afirman que si 
“se dan por buenos informes 
medioambientales emitidos 
por arquitectos, también 
habría que dar por buenas 
las sentencias emitidas por 
corredores de seguros, por 
ejemplo”.
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Paterna se suma 
a la semana de la 
Movilidad apostando 
por el ahorro 
de energía y la 
celebración del día 
europeo sin coche

Desde este sábado 16 de septiembre y 
hasta el 22, la ciudad acogerá diferentes 
actividades de sensibilización dirigidas 
a todos los públicos para promover 
una movilidad sostenible mediante 
medios de transportes alternativos al 
coche en beneficio de una ciudad más 
ecológica y responsable con el Medio 
Ambiente. 

De esta manera, el servicio de 
transporte municipal, que es 
completamente gratuito durante 
todo el año 2023 tanto en la línea 
urbana como en las que conectan 
con el Hospital La Fe y Lloma Llarga 
con Valencia adquiriendo la tarjeta 
correspondiente en el establecimiento 
habitual, los vecinos de Paterna se 
podrán subir al autobús sin el uso 
de las mismas (tarjetas), desde el 
20 al 22 de septiembre, con motivo 
de la jornada de concienciación a 
la ciudadanía y reivindicación bajo 
el lema “Paterna sense cotxes” 
para fomentar el transporte público 
sostenible.

En este sentido, el sábado 16 de 
septiembre, a partir de las 11 horas, 
en el Parque Central se repartirá orxata 
y fartons y el consistorio ha organizado 
una jornada matinal de actividades 
lúdicas para disfrutar en familia con 
los niños vecinos de la ciudad de 
Paterna con talleres de BMX, skate 
y scooter al mismo tiempo que se 
permitirá el uso libre del parque infantil 
de tráfico con medios de transporte 
sostenibles como bicicletas, patinetes, 
monopatines y patines.

Asimismo, la Policía Local de Paterna 
impartirá un curso de educación vial 
sobre las 12.00 horas y por otro lado, 
la Unidad de Vigilancia de Emergencia 
de Drones de la Policía Local realizará 
una demostración de dichos drones.

MEDI AMBIENT

>>
En la sentencia, los 
magistrados también 
se confuden con los 
nombres de las partidas 
y avanlando el informe 
que da valor ambiental 
al paraje natural

Una parte del Parque Natural de Les 
Moles a su paso por Paterna /LCTG

L’Ajuntament de Godella, 
a través de la regidoria de 
Benestar Animar, ha mantingut 
una reunió amb la coordinadora 
animalista per a continuar 
avançant en la gestió ètica de 
les colònies felines.

Juan Manuel Álamo, edil de 
Benestar Animal de Godella, 
s’ha compromés a continuar 
treballant per a complir amb 
l’article 24 de la Llei 2/2023 
de la Comunitat Valenciana i 
desenvolupar la gestió ètica de 

les colònies felines.
El nou regidor de Godella 
reforçarà durant la present 
legislatura el seu esforç per 
a aconseguir el cent per cent 
d’esterilitzacions durant l’any 
vinent dels gats de les colònies.

Godella es reuneix amb les animalistes per a 
continuar en la gestió de les colònies felines



Hace tan solo unas semanas, 
los vecinos celebraban ‘El día 
del Gos’. Pero lo bueno que 
tiene el final de una fiesta, es 
que desde el día siguiente, 
ya empiezan los preparativos 
para las siguientes. 

Hace unos días, el alcalde de 
Rocafort, el popular Gorka 
Gómez y la concejala de Fiestas 
de la corporación municipal, 
Esther Carrera, se reunieron 
con los representantes de 

todos aquellos jóvenes que 
quieren se festeros o clavarios 
el año que viene.

Fiestas 2024

De dicha reunión se recogieron 
muchas ideas e ilusión. Ser 
clavario es un orgullo y una 
responsabilidad que seguro, 
entre todos conseguirán 
para que el municipio de 
Rocafort viva unas fiestas 2024 
apasionantes. 

UDRON es la nueva unidad que 
ha presentado la Policía Local de 
Rocafort esta semana.

Dos pequeñas pero sofisticadas 
aeronaves no tripuladas de tipo 
multirrotor. La mayor de ellas 
está equipada con un potente 
zoom capaz de identificar 
objetivos a más de 200 metros de 
distancia sin que se advierta de 

la presencia del drones. Además, 
incorpora una cámara térmica 
radiométrica de alta resolución 
y gran utilidad en operaciones 
de búsqueda de personas 
desaparecidas, detección de 
plantaciones de marihuana y 
localización y seguimiento de 
delincuentes por la noche. 

La segunda unidad es un dron 

de menor tamaño y peso. 
Inferior a los 250 gramos que 
será utilizado principalmente 
en el casco urbano. Entre sus 
características, dispone de 
una cámara giroestabilizada 
y resolución 4K, detección de 
obstáculos tridimensional para 
una mayor seguridad durante el 
vuelo, sistema de transmisión de 
vídeo que garantiza una señal en 

directo hasta 12 km.

El uso de drones como 
herramienta de la policía resulta 
eficaz en distintos ámbitos 
tales como la seguridad, la 
vigilancia del tráfico, las misiones 
de búsqueda de personas 
desaparecidas, la prevención 
de incendios y la detección 
de construcciones ilegales 

entre otras. Poder sobrevolar 
las zonas urbanas en caso de 
eventos, conciertos, pruebas 
deportivas y noches de fiestas, 
facilita la información en tiempo 
real de cualquier situación de 
emergencia creando a su vez 
un efecto disuasorio inmediato 
ante conductas delictivas contra 
las personas, propiedades y el 
medio ambiente.

Dos nuevos drones de gran zoom trabajarán con la policía de Rocafort 
POLÍITICA
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¡Comienzan los preparativos para las fiestas de Rocafort 2024!

Las lluvias han ocasionado 
daños en diversos puntos del 
municipio de Rocafort.

En pocas horas se consiguió 
recuperar la normalidad 
ya que tanto la brigada de 
mantenimiento como  la 
empresa de limpieza viaria, 
Protección Civil y los agentes 
de la policía local de Rocafort, 
han estado desde ese primer 
momento dando respuesta 
a todas y cada una de las 
incidencias..

Rocafort repara daños tras las intensas lluvias caídas sobre el municipio 



L’Ajuntament de Godella 
desmenteix que les fortes pluges 
torrencials de fa unes dies hagen 
provocat l’evacuació del col·legi 
Sant Bertomeu com han publicat 
alguns mitjans de comunicació.

Les pluges sí han provocat 
xicotetes inundacions en els 
baixos del centre escolar que, 
en cap cas, han alterat el normal 
funcionament del col·legi durant 
el matí de hui.

De fet, els escolars han prosseguit 
amb les seues classes amb total 
normalitat mentre que s’han 
fet els treballs necessaris per a 

traure l’aigua que ha entrat en els 
baixos del centre.

José María Musoles, alcalde 
de Godella, ha explicat que les 
pluges han sigut “molt fortes 
durant poc temps, però que 
no han obligat a desallotjar les 
instal·lacions del col·legi Sant 
Bertomeu”.

“Les pluges han provocat que 
entrara aigua en els baixos del 
centre encara que el funcionament 
ha continuat sent normal. No s’ha 
evacuat el col·legi i les classes 
han continuat com cada dia”, ha 
indicat el primer edil.

L’Ajuntament de Godella 
desmenteix el desallotjament 
del col·legi Sant Bertomeu 
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L’Ajuntament de Godella, 
després de la conversió 
en zona de vianants d’un 
espai al costat de l’estació 
de metro de Godella per 
part de Ferrocarrils de la 
Generalitat Valenciana (FGV) 
i la col·locació d’uns bolardos 
per part del Consistori de 
Burjassot, està procedint 
a reordenar part del trànsit 
de la zona per a facilitar la 
circulació als veïns.

Durant aquests dies s’estan 
duent a terme els treballs 
de senyalització i a partir del 
pròxim dilluns 4 de setembre 

es faran efectius els canvis a 
fi de minimitzar els perjudicis 
que puga patir la població.

La principal novetat és 
l’obertura en doble adreça 
d’un tram del carrer Peset 
Aleisandre, fins ara d’una sola 
adreça, així com la reubicació 
de la parada de taxi de la 
població.

Per part de la Policia Local de 
Godella s’ha enviat al municipi 
veí un informe acreditatiu de 
la reducció del trànsit en la 
zona en conflicte després 
de les mesures adoptades, 

informant que es produirà 
una minoració del trànsit en 
la zona de més del 65% i 
requerint l’obertura del carrer 
per a facilitar el pas de taxis i 
vehicles d’emergència.

L’alcalde de Godella, José 
María Musoles, ja ha sol·licitat 
reunió amb l’alcalde de 
Burjassot a l’efecte de trobar 
una solució amistosa a 
l’assumpte, atés que amb 
aquesta variació es redueix el 
trànsit que fins ara suportava 
el municipi veí i el tall realitzat 
està provocant incidències 
severes en el trànsit rodat.

Godella reordena el trànsit de la zona de 
l’Ermita després del tall del carrer Sant 
Vicent per part de l’Ajuntament de Burjassot
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La primera de les residències 
d’artistes organitzades en el 
marc del projecte europeu 
ThisPLACED, del qual 
l’Ajuntament de Manises és 
soci, va tindre lloc de l’1 al 6 de 

setembre en Vila Nappi-Polverigi, 
Itàlia, país líder del consorci.

El projecte ThisPLACED  té com 
a objecte la creació i promoció 
d’imaginaris culturals perifèrics 

i infravalorats, propis d’algunes 
zones poc conegudes d’Europa, 
amb l’objectiu de potenciar una 
narrativa més autèntica d’aquests 
llocs.
A més de l’Ajuntament de Manises, 

ThisPLACED compta amb la 
participació, de l’Associació 
Kulturanova Udruzenje (Sèrbia), 
FOK-Fundació per a la Protecció 
del Paisatge (Polònia) i FMC-
Fundació Marche Cultura (Itàlia).

L’Ajuntament de l’Eliana s’ha 
reunit aquest matí en la Direcció 
General d’Infraestructures 
Educatives de la Conselleria 
d’Educació per a conèixer la 
situació actual de dos projectes 
importants per al municipi. 
L’alcalde de l’Eliana, Salva 
Torrent, ha mantingut una 
reunió de treball amb el Director 
General d’Infraestructures 
Educatives, Rafael Valcárcel. 

La responsable de Grans 
Projectes i Infraestructures i 
1a tinenta alcalde del municipi, 
Marta Andrés, també ha 
participat en la cita.

En la mateixa s’han abordat 
dos dels temes que a nivell 
d’infraestructures són més 
necessaris escometre per a 
satisfer les necessitats dels 
veïns i veïnes de l’Eliana. D’una 

banda, l’ampliació del CEIP 
El Garbí que ja està en el Pla 
Edificant amb una dotació 
superior als cinc milions 
d’euros, però que a causa 
de l’augment de preus és 
necessària una ampliació de la 
dotació econòmica per a poder 
continuar amb els següents 
passos que s’iniciarien amb la 
licitació de l’obra. 
L’altre dels temes tractats en la 

cita és la imperiosa necessitat 
que el municipi compte amb 
un segon IES. 

L’actual, com ha explicat 
Torrent en la reunió, ‘ja no pot 
assumir totes les necessitats 
que tenen els nostres joves. 
Està infradimensionat i 
necessitem poder construir un 
nou per a cobrir la demanda de 
la nostra ciutadania’.

Finalitza la primera residència d’artistes del projecte europeu ThisPLACED a Itàlia
MANISES 

Reunió de treball per a avançar en la reforma del CEIP El Garbí i en el segon IES de l’Eliana
L’ ELIANA

GODELLA 

L’esportista Miguel Ángel 
Sánchez, veí de Godella, 
participarà el pròxim 1 d’octubre 
en l’Iron Man de Barcelona, 
una de les cites més dures del 
calendari ja que els participants 

han de cobrir 3,8 quilòmetres 
nadant, 180 km amb bicicleta i 
una marató d’atletisme.
L’atleta godellenca marxarà a 
la cita de Barcelona amb una 
bandera representativa de la 

localitat de l’Horta Nord per 
a portar el seu nom a tots els 
racons del planeta. L’alcalde de 
Godella, José María Musoles, 
i la regidora d’Esports, Delfi 
Alfonso, han entregat la bandera 

amb l’escut de Godella a Miguel 
Ángel Sánchez en un acte en 
el saló de plens i li han desitjat 
molta sort en esta nova aventura 
que li posarà al límit el mes 
vinent d’octubre.

Miguel Ángel Sánchez portarà el nom de Godella a l’Iron Man de Barcelona d’octubre

L’Arxiu de l’Ajuntament de 
Godella ha augmentat el 
seu volum aquesta setmana 
gràcies a la donació d’un lot 
de llibres per part de Pedro-
Fernando Gálvez Gonzalo, 
veí del municipi i autor de 
diverses obres sobre la 
història local. 

L’alcalde de Godella, José 
María Musoles, i la regidora 

de Cultura, Delfina Alonso, 
han rebut a Pedro Fernando 
en el saló de plens del 
Consistori per a recollir en 
primera persona els llibres 
donats i agrair a l’autor el 
seu gest. 

Tant l’alcalde com la regidora 
han expressat la seua 
alegria per la donació i han 
coincidit en la importància 

de mantindre viva la història 
de Godella. 

“Les històries fan gran 
a un poble i en el nostre 
tenim la sort de comptar 
amb l’aportació de Pedro 
Fernando Gálvez Gonzalo, 
fascinat i compromés en la 
recuperació de la memòria 
local”, ha declarat Musoles.

Pedro Fernando Gálvez 
Gonzalo, establit a Godella, 
va estudiar batxiller superior 
en l’Institut Luis Vives de 
València i posteriorment 
Peritatge Mercantil i 
Ciències Empresarials en 
l’antiga Escola de Comerç 
de València i és Ex-auditor 
financer.

El godellenc Pedro Fernando Gálvez dóna a l’Arxiu Municipal algunes de les seues obres sobre la història local
GODELLA
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Pero, ¿qué es una 
Comunidad Energética?

Una comunidad energética, 
también conocida como 
comunidad energética 
local o CEL, es un concepto 
que se refiere a un grupo 
de personas, empresas o 
instituciones que se unen 
para generar, consumir y 
gestionar energía de manera 
colaborativa dentro de una 
localidad.

- ¿Cuál es su objetivo 
principal?
Sul objetivo principal es 
aumentar la eficiencia 
energética, fomentar el uso de 
energías renovables y reducir 
las emisiones de carbono, 
al tiempo que se promueve 
la participación activa de los 
miembros de la comunidad 
en la producción y gestión de 
la energía. 

Las comunidades energéticas 
pueden tomar varias formas y 

tamaños y sus características 
pueden variar según la región 
y las regulaciones locales que 
existan. Por lo tanto, estos 
son algunos ejemplos de 
actividades que pueden llevar 
a cabo las comunidades 
energéticas:

Generación de energía 
renovable: Los miembros de 
la comunidad pueden instalar 
paneles solares, turbinas 
eólicas u otras fuentes de 
energía renovable en sus 
propiedades para generar 
electricidad.
Almacenamiento de 
energía: Pueden implementar 
sistemas de almacenamiento 
de energía, como baterías, 
para almacenar la energía 
generada y utilizarla cuando 
sea necesario.
Intercambio de energía: Los 
miembros pueden compartir 
el exceso de energía que 
generan con otros miembros 
de la comunidad, a menudo 
a través de una red eléctrica 

local o una plataforma de 
intercambio de energía.
Eficiencia energética: 
Se pueden llevar a cabo 
proyectos para mejorar la 
eficiencia energética en 
edificios y en la comunidad 
en general, reduciendo así la 
demanda de energía.
Gestión de la demanda: 
La comunidad puede 
implementar tecnologías 
y prácticas para gestionar 
de manera más eficiente 
la demanda de energía, 
como la programación de 
electrodomésticos o sistemas 
de iluminación.

Las comunidades energéticas 
muchas veces también se 
benefician de la colaboración 
y la coordinación entre sus 
miembros, lo que puede 
llevar a una mayor autonomía 
energética, ahorros en costos 
energéticos y una reducción 
de la dependencia de fuentes 
de energía convencionales y 
no renovables. 

      La Canyada acoge una charla el proximo 29 de septiembre 
para informar sobre la creación de una comunidad energética



El Ayuntamiento de Paterna 
lanza la primera campaña de 
‘Vuelta al cole’, organizada 
desde el Área de Comercio 
y en colaboración con 
las distintas asociaciones 
locales como Multipaterna, 
PUC (Paterna Unió de 
Comerç) y APYMEP, 
para promocionar el 
comercio local y animar a 
la ciudadanía paternera a 
que realice sus compras en 
los establecimientos de la 
ciudad.

Un total de 88 comercios del 
municipio se han adherido a 
esta iniciativa municipal que 
se desarrollará del 4 al 29 de 
septiembre de 2023.

De esta manera, las 
familias paterneras podrán 
adquirir todos los artículos 
y servicios necesarios para 
los preparativos el inicio del 
curso escolar 2023/2024 sin 
tener que salir del municipio. 
De hecho, comprar en 
Paterna con motivo de la 
vuelta al cole tiene premio. 
En este sentido, por cada 
10 euros de compra en el 
comercio local se podrá 
entrar en el sorteo de 10 
tablets, también adquiridas 
en la localidad. 
El sorteo que será público 
se realizará el próximo 4 de 
octubre.

Hacer las 
compras en el 
comercio local 
tiene premio 
en Paterna  

PATERNA

El programa de las Fiestas 
en honor al Santísimo Cristo 
de la Fe ha vuelto gracias 
a la celebración del festival 
rememeber que tuvo lugar 
la noche del sabado 16 de 
septiembre en la Plaza Puerta 
del Sol de La Canyada. 
Gracias al gran trabajo de los 
Clavarios de La Canyada y 
todos sus colaboradores, la 
plaza de La Canyada volvió 
a vibrar gracias a grandes 
profesionales como Raúl 
Antón y los mejores DjS de la 
época como son Ismael Lora 
de Rokola, Alfredo Pareja 
de Sound Factory, Coqui 
Selection de The Face, Woody 
y Alkimia y Nacho Penadés 

de Arabesco, Banana’s Maxi-
Disco y Friend’s Club. 

El Remember estaba dentro 
de la programación de las 
fiestas de La Canyada de este 
año, pero debido a la previsión 
de lluvia y fuertes tormentas, 
desde la organización se 
vieron obligados a suspender 
el concierto y postponerlo a 
este sábado 16 de septiembre. 
La marcha, el buen ambiente, 
la música y el color fueron 
los grandes protagonistas 
de una  gran noche, aun 
veraniega, que puideron 
disfrutar centenares de 
vecinos y vecinas de Paterna 
y municipios colindantes. 

La plaza de la Puerta del Sol de La Canyada vuelve 
a vibrar gracias al remember postpuesto de Fiestas

Compromís per Paterna ha 
sol·licitat hui que des de 
l’ajuntament de la localitat 
s’impulse la creació de clubs de 
lectura a tots els barris d’aquesta. 
Segons ha explicat la regidora de 
la formació, Carmen Gayá, “en 
l’actualitat existeixen a Paterna 
clubs de lectura organitzats, 
però alguns d’ells s’han de reunir 
fins i tot en els bars davant la 
falta d’espai per desenvolupar 

aquesta activitat”.

Indiquen des de Compromís que 
“la lectura, practicada per moltes 
persones al nostre municipi de 
manera organitzada a través 
dels Clubs de Lectura, impacta 
directament i de forma positiva 
sobre l’hàbit propi de llegir, 
connecta socialment a persones 
que comparteixen interessos i 
ajuda a mantindre una agilitat 

cognitiva, sobretot per a les 
persones de major edat, a més a 
més, ens manté al dia dels últims 
corrents literaris”.

“Tenim molt clar que és una 
activitat que des de les institucions 
municipals cal fomentar, facilitar i 
organitzar. Al nostre poble hi ha 
molt d’interés per llegir i compartir 
les conclusions, sensacions i 
emocions generades pel llibre 

proposat, però com sempre ens 
passa, lectors i lectores ens hi ha 
de primera i segona categoria. 
Clubs de lectura organitzats 
com cal funcionen en algun barri 
de Paterna, però a la resta les 
persones que desitgen compartir 
aquesta activitat s’han de reunir 
fins i tot en els bars per a poder 
dur endavant el seu interés per la 
lectura”, afegeixen les mateixes 
fonts.

Compromis demana que s’impulsen clubs de lectura al municipi
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-La Associació Falla Plaça Porta 
del Sol cumple 50 años y por lo 
tanto desde la dirección, han 
decidido celebrar una fiesta para 
todos los vecinos, que es la gran 
semana cultural. Pero antes de 
adentranos en esta gran fiesta 
que tendrá lugar en pocos días, 
conozcamos un poco más su 
origen y cómo comenzó. Para 
ello, hemos hablado con varios 
miembros de la comitiva, como 
es el presidente de la Falla, 
Fernando y el vicepresidente, 
Pablo. Esto es lo que nos han 
contado

- Un poco de historia...
- El año 1974 empezaba y en el 
ámbito de la política sería el año en 
el que Carlos Airas Navarro sería el 
nuevo presidente del Gobierno de 
España, sustituyendo al almirante 
Carrero Blanco que había sido 
asesinado en un atentado terrorista 
a finales de 1973. Aumentaban los 
disturbios y manifestaciones por 
todo el país pidiendo la apertura 
del régimen franquista, la amnistía 
de los presos político, libertad y 
democracia. 
En lo deportivo, el Barça ganaba 
la liga y el Real Madrid la copa del 
“Generalísimo”. Los boxeadores 
José Duran y Perico Fernández 

ganaban los campeonatos de 
Europa en sus categorías, José 
Manuel Font se hacía con el triunfo 
de la “Vuelta Ciclista a España” y 
una expedición española consigue 
hacer cima en el Annapuerna de 
8026 mts.
El mundo se veía sorprendido 
por la dimisión del presidente de 
los Estado Unidos, Richard Nixón 
y el príncipe Juan Carlos asumía 
la jefatura del Estado de forma 
provisional al ser hospitalizado 
Franco por una flebitis.

- ¿Y en casa?
-La fallera Mayor de Valencia era la 
Mª del Carmen Jarabo Calatayud 
y el alcalde de Paterna Rafael 
Alonso Barberá. En Paterna en ese 
momento había tres comisiones 
falleras: Dos de Maig, Campament 
y el Palau, que fundan la Junta 

Local Fallera de Paterna y su primer 
presidente fue Vicente Blanco Pla.
Así, pues la tarde del día de 
San José de 1974, unos niños 
quemaban unas cajas de cartón 
en la plaza Puerta del Sol de La 
Canyada bajo la mirada y control 
de algunos adultos. Uno de ellos, 
José Penadés comentó la idea 
de plantar una falla. Parece que 
esta idea no cae en saco roto y  
Máximo Gascón la secunda con un 
“podríamos intentarlo”. Así pues, 
poco a poco fueron haciendolo 
realidad. 

- Pero, ¿de qué manera?
-  Lo primero fue convocar a todas 
las personas que habían formado 
parte de la Clavaría de 1971 y que 
habían forjado desde entonces 
un grupo de amigos bastante 
activo al que se añadieron otros 
motivados por la nueva idea. Esta 
primera reunión se celebra el 
28 de marzo de 1974 en el salón 
del restaurante Casa Pascual 
de La Canyada, donde por 
unanimidad se acuerda constituir 
la comisión fallera “Plaza Puerta 
del Sol”. Posteriormente se reunen 
el 18 de abril  y los asistentes 
eligen la primera Junta Directiva, 
encabezada como presidente 
por Juan Bosch Viadel. A partir 

de este momento se inician los 
trámites para el reconocimiento 
de la nueva comisión fallera y su 
integración en la recién creada, 
solo un año antes, Junta Local 
Fallera de Paterna.

Con el objetivo de plantar la primera 
falla de esta nueva comisión, sus 
miembros trabajaron ese ejercicio 
1974-1975. Entonces no hubo falla 
infantil. Comentan que no fue por 
falta de niños, sino por un despiste. 

- ¿Y quien fue la primera fallera 
mayor?.
- La primera Fallera Mayor de 
la Falla Plaza Puerta del Sol fue 
Cristina Ribes Martínez y la fallera 
del Foc fue Amparo Asensi Lerma 
que en 1978 sería Fallera Mayor de 
Paterna.

>>
La primera reunión 
se celebra el 28 de 
marzo de 1974 y ahi 
se acuerda constituir 
la comisión fallera 

La Associació Falla 
Plaça Porta del Sol-
La Canyada celebra 
su 50 aniversario 

TODOS LOS HABITANTES DE LA CANYADA 
(PATERNA) CONOCEN LA FALLA DE SU 

LOCALIDAD, PERO MUY POCOS CONOCEN 
SU VERDADERA HISTORIA, SUS COMIENZOS Y 

SUS ORÍGENES. POR ESO, DESDE LA CANYADA 
TE GUIA, HEMOS QUERIDO INTERESARNOS 
POR ELLA Y  NOS HAN CONTADO MUCHAS 

COSAS. PERO NO SOLO DE SUS ORÍGENES, 
EVOLUCIÓN Y CRECIMIENTO, SINO DE LA 

GRAN FIESTA QUE TIENEN MONTADA PARA 
FINAL DE MES. ESTATE ATENTO A SU GRAN 

SEMANA CULTURAL

>>
La primera 
fallera mayor de 
la Canyada fue 
Cristina Ribes y 
la fallera del Foc: 
Amparo Asensi

12HUI PARLEM DE...



- ¿Entonces vuestra actividad 
comineza el marzo de 1975?
- Si, así es. Llegó por fin el esperado 
mes de marzo de 1975 y se plantó el 
monumento mayor. 

-  Y ¿conseguisteis algún 
reconocimiento?
- ¡Pues si, la verdad! Para ser el 
primer año no estuvo nada mal. 
Conseguimos el primer premio de 
la Junta Local Fallera de Paterna, el 
premio a la mejor falla de Paterna, y 
el premio de Ingenio y Gracia de la 
Penya Groc i Negre de Paterna

- ¿Alguna anécdota de la época?
- Uy, si, la verdad que muchas. Por 
ejemplo, un hecho anecdótico de 
este monumento es que también 
padeció en cierta forma la censura 
de la época. Una de las escenas 
del monumento hacía referencia a 

la construcción de la futura autovía 
(hoy en día “by-pass”) y como esta 
infraestructura separaría La Canyada 
de Paterna de una forma física. La 
escena como fondo era la Torre de 
Paterna y la zona de las Cuevas. 
Delante una autovía y ante todo esto 
un ninot mirando con un catalejo a 
Paterna con verso bajo que decía: 
“En cuan fiquen l’autopista, t’anem a 
pedre de vista”. 

-¡Ah! Pues si que fuisteis atravidos 
para la época
- El entonces alcalde de la villa, el 
señor Rafael Alonso Barberá citó 
a los representantes de la Junta 
Directiva el 29 de noviembre de 

1974, para comentar la escena. 
Parece ser que el alcalde se sintió 
ofendido por esa referencia a la 
“segregación de La Cañada” y de 
forma sutil pero tajante, recomendó 
modificar la escena para evitar que 
si no se seguía por las buenas su 
recomendación “a las malas actuaré 
en contra de la comisión para lograr 
lo que os he pedido, hasta donde 
la autoridad me permita hacerlo”. Ni 
que decir tiene que la escena no se 
cambió, pero, pero si se cambió el 
verso, para que perjudicara a una 
comision que acababa de comenzar. 
Y así, después de este ejercicio 
de 1974-1975 y un montón de 
historias, anécdotas y horas de 
trabajo, amistad, encuentros y 
desencuentros, preocupación por 
que no se pierdan las costumbres 
y cultura que identifican nuestro 
carácter como pueblo,  se ha ido 

forjando ejercicio a ejercicio la 
historia de esta, nuestra comisión, 
que ahora va a celebrar el 50ª 
aniversario de su fundación, allá por 
marzo de 1974.
- ¡Ah! No se me puede olvidar 
nombrar a Maria José Bosh Lerma. 
Ella es la única que ha estado en 
activo en esta falla durante estos 50 
años y aun sigue. ¡Un saludo!

>>
La primera falla 
sufrió una censura 
ya que escenificaba 
la segregación de La 
Canyada con Paterna

Calle 29, 63 bajo
La Cañada

610 52 75 32 
96 104 60 23

www.construccionesroblescopete.com
info@construccionesroblescopete

Proyectos de interiorismoReformas y Obra nueva

>>
En marzo de 
1975 se plantó el 
monumento mayor 
pero todavía no 
habia comisión 
infantil

13 HUI PARLEM DE...
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L’actriu Belén Cuesta i la 
directora Mar Targarona seran 
les encarregades de presentar 
el film a Kinépolis Paterna.

Dimarts passat, 12 de 
setembre, el Festival de Cinema 
de Paterna va acollir, als 
cinemes Kinépolis de la ciutat, 

la preestrena de “El Cuco”, 
el nou thriller de terror de 
Mar Targarona (El fotògraf de 
Mauthausen). La presentació 
serà a càrrec de la directora i 
de la intèrpret Belén Cuesta (La 
Llamada), protagonista del film.

La cinta va arribar als cinemes 

el 15 de setembre, després 
del seu debut en el Festival 
de Màlaga i la seua nominació 
en el Festival Internacional de 
Cinema Fantàstic de Nêuchatel 
(NIFFF), a Suïssa.

La pel·lícula acompanya a 
Marc i Anna, embarassada 

de huit mesos, en les seues 
vacances. La parella decideix 
intercanviar la seua casa amb 
Hans i Olga, un matrimoni 
de jubilats alemanys. La 
calma i l’assossec inicial, es 
convertirà en un malson quan 
descobrisquen que Hans i Olga 
tenen altres plans per a ells.

Les Preestrenes del Festival 
Antonio Ferrandis, organitzats 
per l’Ajuntament de Paterna 
i Kinépolis amb el suport de 
Consultia Travel, pretenen 
consolidar la connexió entre 
València i els principals 
noms que integren el cinema 
espanyol. 

Compromís per Paterna ha 
qualificat de “desastre sense 
precedents” l’actuació de la 
Conselleria d’Educació amb 
l’inici del curs escolar, tant a 
Paterna com la resta del territori 
valencià. En aquest sentit, 
la regidora de la formació a 
Paterna, Carmen Gayá, ha posat 
de manifest “la incompetència 
i desídia manifesta de la 
Conselleria d’Educació en mans 
del PP, tant amb el professorat 
com amb les famílies, Ha quedat 
de manifest que tenien molta 

pressa de governar sense saber 
gestionar ni garantir un inici de 
curs com és necessari”.

Des de la formació assenyalen 
que “abans que es destapara tot 
aquest destarifo que ha realitzat 
el Partit Popular amb l’inici del 
curs, ja instarem a la Conselleria 
d’Educació a accelerar el procés 
d’adjudicació de places perquè 
cap dels nostres escolars 
es quedara sense els seus 
professors o professora a l’inici 
de curs. No ens enganyàvem, 

una setmana després de la data 
marcada per tornar a escola 
només a Paterna tenim encara per 
cobrir 11 vacants de professors 
i professores en diferents 
escoles públiques del nostre 
municipi, una xifra que fins ahir 
va aplegar a ser de 15 vacants”. 
Les mateixes fonts apunten 
que “des de Compromís per 
Paterna demanem explicacions 
i responsabilitats polítiques 
al conseller, i no deixarem de 
fer-lo perquè tenim claríssim 
que el bon funcionament del 

sistema educatiu ha de ser una 
prioritat absoluta per al Consell. 
No hem aplegat al cap de cent 
dies de govern i ja estem veient 
el que li importa l’ensenyament 
públic a Partit Popular i Vox”. 
“A Compromís per Paterna 
hem estat en contacte amb els 
directors i directores per a donar 
tot el suport possible davant 
aquesta situació i reclamar a la 
Conselleria que comence a fer el 
seu treball d’una forma seriosa 
i respectuosa”, segons Carmen 
Gayà.

Compromís per Paterna critica la falta de personal docent a tot el municipi

     El Festival de Cinema de Paterna acull la preestrena 
de la pel·lícula “El Cuco”, de Belén Cuesta i Mar Targarona

CULTURA

Un any més, l’Ajuntament de 
Paterna, a través del Comité de 
tornada al Col·le, ha mantingut 
aquesta setmana l’última de 
les reunions per a determinar 
l’operatiu especial de neteja 
i de seguretat que té previst 
posar en marxa la setmana 
vinent amb motiu de l’inici del 
curs escolar 2023/2024.

En aquest sentit, els 
departaments d’Educació, 

Foment, Serveis i Control 
de Barris, Interior al costat 
de Policia Local i l’empresa 
municipal GESPA, que 
conformen aquest Comité, han 
estat treballant aquest estiu 
per a garantir el retorn segur 
a les aules mitjançant el bon 
estat de les instal·lacions dels 
centres educatius públics de la 
ciutat.

D’aquesta manera, quant al 

dispositiu de neteja especial, 
des d’aquesta setmana 
l’Ajuntament de Paterna, en 
coordinació amb GESPA i 
FCC, està revisant els interiors 
dels centres educatius així com 
la neteja en els entorns i rutes 
escolars segures.

Neteja exclusiva
De fet, aquestes actuacions 
inclouen una neteja exhaustiva 
de voreres i mobiliari urbà 

en els recorreguts i centres 
educatius, al mateix temps 
que es durà a terme el servei 
d’aigualeig intensiu amb cuba i 
hidronetejadora en la calçada, 
aparcament i punts dels 
recorreguts i centres educatius 
al costat del servei de dos 
vehicles auxiliars que permetrà 
el repàs d’escombratge 
manual i papereres, altres 
treballs en zones verdes amb 
recollida de poda.

Paterna ultima els preparatius de la Tornada al Col·le amb un dispositiu especial 



L’Ajuntament de Paterna 
ha renovat el conveni amb 
l’Associació de Petites 
i mitjanes empreses i 
Professionals (APYMEP) per 
a aquest exercici de 2023, 
dotat amb un import que 
ascendeix a 6.000 euros.

L’objectiu d’aquest acord 
públic-privat amb aquesta 
entitat empresarial, que 
també és membre de 
l’Associació Paterna, Ciutat 
d’Empreses, és facilitar i 
donar suport a activitats 
que contribuïsquen 
a la dinamització 
econòmica del municipi, 
al desenvolupament i 
modernització del teixit 
econòmic i empresarial del 
municipi, entre elles, les 
actuacions de formació i 
reciclatge per a potenciar la 
competitivitat de les seues 
micropimes i autònoms.

Paterna renova 
el conveni amb 
APYMEP

L’ELIANA

La falla de La Canyada está de 
celebración. Este año cumple 
50 años y quiere celebrarlo 
con todos sus miembros de 
la comisión y sus vecinos. 
Para ello han organizado una 
semana cultural en septiembre. 
En 1974 empezó nuestra 
aventura fallera, por eso 
queremos celebrar juntos este 
medio siglo de alegría, cultura y 
pasión por las fallas. 
Es un honor rendir homenaje a 
nuestros fundadores, comisión 
fallera, artistas falleros, y 
colaboradores que han hecho 
posible que nuestra falla sea 
parte de nuestra tradición.
¡Ven y celebra con nosotros 
esta semana cultural, llena 
de recuerdos compartidos y 
experiencias, termiando con 
una Gala, con cena, fiesta y 
baile, una noche muy especial!
La comisión agradece la 
colaboración de todas las 
personas que de una u otra 
forma han colaborado con 
nosotros.

La Falla Plaça Porta del Sol de La Canyada celebra 
una semana cultural para festejar sus 50 años 

FAVEPA, la federació 
d’associacions veïnals de Paterna, 
vol que l’organització ‘Sàhara 
Lliure Paterna’ siga una de les 
guardonades en els pròxims 
Premis 9 d’Octubre. Amb aquest 
objectiu, hi ha presentat una 
sol•licitud per a la candidatura de 
l’associació local per a rebre una 
d’aquestes distincions per la seua 
gran tasca en defensa dels drets 
humans durant 20 anys.

‘Sàhara Lliure Paterna’ va 
ser fundada inicialment per 
augmentar la visibilitat del 
projecte ‘VACANCES EN PAU’, 
que s’acostava a pobles veïns, 
i per motius polítics relacionats 
amb la protecció de la vida 
d’aquests xiquets i xiquetes 
juntament amb les seues famílies. 
En definitiva, va ser creada per a 
abordar la necessitat de justícia 
i defensa d’un territori que 

prèviament havia estat colonitzat 
per Espanya i que va romandre 
sense descolonitzar fins al 1975. 

L’objectiu principal de l’entitat era 
millorar les condicions de vida 
de la població sahrauí, sense 
oblidar la defensa dels drets 
humans, i proporcionar suport a 
les necessitats del Front Polisari 
per a garantir la supervivència als 
campaments.

La solidaritat de Paterna amb el Sàhara: ‘Sàhara Lliure 
Paterna’ aspira a guanyar els Premis 9 d’Octubre

miciudad
¿QUIERES TRABAJAR CERCA DE CASA?

si buscas autonomía, teletrabajar y
flexibilidad de horarios éste es tu sitio

LA CANYADA TE GUIA  &  GUIA MI CIUDAD

Contacta con nosotros:          617 34 34 30

          comunicacion@lacanyadateguia.com
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L’accés provisional a 
l’Aeroport habilitat per a 
desviar el trànsit a causa 
de les obres de l’N-220, ha 
quedat inundat a causa de 
fortes pluges torrencials. En 
concret, en el curt període 
de dues hores (entre les 2 
i les 4) s’han registrat 60 
litres d’aigua, la qual cosa ha 
provocat que quatre vehicles 
quedaren atrapats.

La Policia Local de Manises, 
ha col·laborat en el rescat 
dels passatgers atrapats als 
vehicles. Paral·lelament, s’ha 
procedit a tallar l’accés inundat, 
obrint de manera alternativa la 
rotonda del carrer Roses (a 
l’altura del supermercat Lidl) 
i l’accés pel carrer dels Sants 
Just i Pastor, per a poder 
donar servei. Transcorregudes 
aproximadament dues hores, 

els serveis d’emergència han 
aconseguit alliberar l’aigua del 
pas inundat íntegrament, la 
qual cosa ha permès reobrir-
lo al trànsit i tancar la ruta 
alternativa del carrer Roses, 
encara en obres. També s’ha 
restablert el trànsit en sentit 
A3 cap a Riba-Roja de Túria. 
No obstant això, el flux de 
trànsit en sentit contrari (Riba-
Roja de Túria cap a A3) s’està 
desviant temporalment per 
dins de l’Aeroport.

Els treballs de prevenció 
realitzats per l’Ajuntament de 
Manises, en col·laboració amb 
la Policía Local i Protecció Civil, 
ha evitat majors incidents al 
terme municipal, amb algunes 
excepcions com la inundació 
de l’accés provisional a 
l’Aeroport, provocada per les 
obres de l’N-220.

16ACTUALITAT 

        La Policia Local de Manises rescata quatre vehicles 
atrapats per la inundació del pas provisional de l’Aeroport

Paterna registra unos 144 
litros/m2 en el pico de 
mayor intensidad a causa 
de la fuerte tromba de agua 
caída este viernes. Durante 
las casi cuatro horas que ha 
durado esta tormenta, en el 
municipio se han acumulado 
unos 58’2 litros/m2.

La buena coordinación 
entre las Brigadas del 
Ayuntamiento, Policía Local 
y Protección Civil de Paterna 
y la rápida respuesta de los 
distintos colectores pluviales 
del municipio han permitido 
que la ciudad recuperara la 
normalidad y que los puntos 
más críticos del municipio, 
cerrados temporalmente 
al tráfico por seguridad, 
se reabrieran de nuevo a 
la circulación a las pocas 
horas.

En este sentido, el alcalde 
de Paterna, Juan Antonio 
Sagredo ha pedido a los/
as vecinos/as “mucha 
precaución ante episodios 
de este tipo” al mismo tiempo 
que ha asegurado que “todos 
los equipos municipales, 
incluido el equipo de drones, 
continuarán trabajando 
durante esta jornada para 
minimizar los efectos de 
las lluvias y garantizar la 
seguridad ciudadana”. 

Asimismo, tras conocer los 
registros de los diferentes 
pluviómetros repartidos por 
todo el término municipal, el 
primer edil ha puntualizado 
que “en una hora ha llovido 
esta mañana en Paterna la 
mitad de todo lo registrado 
en el mes”. 

Paterna registra unos 144 litros/m2 en el pico de mayor 
intensidad a causa de la fuerte tromba de agua caída

El Consorcio Provincial 
de Bomberos de València 
preparó un dispositivo 
especial de refuerzo para 
la alerta meteorológica por 

lluvias intensas y posible 
DANA. 
Así, ante el Aviso de 
Riesgo Meteorológico 
que se decretó por la 

Conselleria de Justicia 
e Interior con motivo del 
boletín de AEMET de 
lluvias generalizadas en 
toda la Península y posible 

DANA, y tras la reunión de 
coordinación mantenida en 
el Centro de Coordinación 
de Emergencias de la 
Generalitat, el Consorcio 

Provincial de Bomberos 
de la Diputació de València 
alertó a toda la red de 
parques de bomberos de 
la provincia de Valencia.

Los bomberos de la Diputació de València activan el dispositivo de 
refuerzos ante el riesgo meteorológico por lluvias y posible DANA



À Punt aposta pels seus programes estrela per al primer time de setembre
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À Punt aposta pels seus 
programes estrela per al prime 
time de setembre
La televisió pública llança la 
campanya “Les nits en gran” 
amb els espais més estimats 
per l’audiència
Burjassot, 7 de setembre del 
2023. La tornada al col•le i 
al treball marquen l’inici de 
l’any acadèmic en aquells 
l’agenda dels quals comença 
el mes de setembre després 
de les vacances d’estiu. I 
el mateix succeeix amb la 
programació de televisió que 
anuncia les seues novetats de 
la temporada: Zoom, Crònica 
Mèdica, Valencians al món, 
Tresors amb Història, Cartes en 
Joc, Comediants i Tàp Zàping.
La televisió autonòmica 
valenciana À Punt ofereix una 
oferta variada i per a tots els 
públics en horari de màxima 
audiència. A partir delidía 11 de 
setembre comença la tornada a 
la graella de noves temporades 
d’espais que compten amb 
la fidelitat del públic valencià 
que, a més els situa en la seua 
agenda nocturna diària. 
Així doncs, els dilluns és el 
torn de l’equip d’investigació 
de Zoom que presenta Bérnar 
Giménez analitzarà l’actualitat 
i buscarà les respostes a la 
preguntes que la informació 
diària no contempla. Entre els 
temes que prepara la redacció 
del programa destaca: la calor 
extrema, el negoci dels festivals 

de música, el masclisme en 
l’esport o els perills de la 
intel•ligència artificial. 
A continuació torna Crònica 
Mèdica amb una temporada 
que promet atrapar-nos en el 
sofà enfront de la pantalla. Entre 
altres assumptes es parlarà de 
salut mental, malalties rares o 
violència masclista.
Els dimarts el prime time 
arranca amb Fas Festa que de 
la mà de Fer-ran Cano repassa 
tota l’actualitat festiva de la 
setmana en la Comunitat Va-
lenciana i avança l’agenda per 
a tots aquells que viuen de 
prop nostra cultura i tradicions. 
Per als quals somien amb 
les próximas escapades, els 
dimecres tenen en Valencians 
al món la millor oferta 
explicada per aquells que van 
canviar de residència, van 
deixar les nostres fronteres, 
i els reporters del programa 
sempre localitzen per a ser els 
millors ambaixadors de destins 
sempre apeti-ble. Pròximament 
els veurem a Tòquio, la Costa 
Verda de Portugal, Miami, 
Andorra, la Costa Danesa, Xile 
on viuen moltes valencianes i 
valencians.
Mentre torna als dijous el 
programa Tàp Zàping amb 
Àlex Blanquer i Lluis Cascant 
l’estrena del qual està prevista 
per al 28 de setembre, el 
presen-tador Hu Zhao contínua 
descobrint la Comunitat 
Valenciana amb el seu pro-

grama *Xino *Xano i visitarà 
pròximament El Campello.
Els divendres són nits de 
cinema, amb sessió doble, per 
a començar el cap de setmana 
gaudint de pel•lícules recents 
en cartellera i produccions 
par-ticipades per la cadena 
pública.
El dissabte a la nit Carolina 
Ferre que torna a la pantalla 
amb Tresors amb història, un 
format participatiu que combina 
la història i la cultura amb el 
reality. En aquesta temporada, 
l’equip visitarà La Vila Joiosa, 
Simat de la Vall-digna, Morella, 
Ibi entre altres. A més, el repte 
d’aquesta temporada està a 
buscar objectes de 200 anys 
d’antiguitat.
Els diumenges el prime time 
està reservat a les sèries. 
Setembre ha començat amb 
‘Endevour’. Es tracta d’un dels 
grans èxits de crítica i públic 
de la televisió britànica, que 
segueix els passos del detectiu 
Endeavour Morse a l’Oxford 
dels anys 60.
A més, À Punt oferirà altres 
programes d’èxit d’audiència en 
la televisió que, en successives 
setmanes s’incorporaran en la 
programació com el con-curs 
gastronòmic Cartes en Joc 
que presenta el cuiner Jordi 
Garrido; els mi-llors monòlegs 
de Comediants per a anar al 
teatre sense eixir de casa de la 
mà de Maria Juan i els millors 
còmics del panorama valencià.

Volem expressar tot el nostre suport 
a l’equip d’edició del Notícies 
Migdia en particular i a la plantilla 
en general després del lamentable 
incident ocorregut en la redacció. 
Com correspon a la deontologia 
professional, la resposta de l’equip 
va ser garantir els principis de 
veracitat i d’independència editorial.
Volem subratllar que l’intent 
d’intimidació s’ha circumscrit a 
una actuació personal. Insistir 
que ni la Direcció General, ni la 
Direcció d’Informatius han rebut 
cap ingerència, consigna, pressió 
política ni directa o indirecta, de 
cap formació política d’anteriors 
Consells com tampoc de l’actual 
govern de la Generalitat.

Comunicat de 
Consell Rector de 
la CVMC i de la 
Direcció General 
de l’SAMC a À Punt

A PUNT 

ACTUALITAT 

Espanya celebra, cada 
any, més de 1.000 
festivals de música. És 
una xifra extrema? Hi ha 
públic per a tots? L’espai 
d’investigació d’À Punt 
Zoom s’endinsa aquesta 
setmana en aquesta 
bambolla i analitza si 
estaria a punt d’esclatar.
De fet, de totes les 
comunitats autònomes, la 
valenciana és la que més 
festivals acull. Però, què 
tenen per a agradar tant?
El primer de tots va 
ser el FIB, situat a 
Benicàssim, que va 
celebrar la seua primera 
edició el 1995. Arran del 
naixement, aquest tipus 

de celebracions s’han 
multiplicat per tot el país. 
Què va aportar la primera 
edició del FIB a la ciutat?
Segons dades de l’Anuari 
de la música en viu, 
el segon festival més 
concorregut en 2022 va 
ser el Medusa, que va 
reunir 320.000 persones 
en només tres dies. La cita, 
a més, va protagonitzar 
un accident de tràgiques 
conseqüències. 

L’espai produït per 
Secuoya Studios per a À 
Punt desxifra què va fallar, 
els motius pels quals es 
va produir i es pregunta si 
podria haver-se evitat.

El programa de reportatges d’À Punt ‘Zoom’ investiga si 
vivim una bambolla dels festivals de música
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La vicepresidenta segunda y 
consellera de Servicios Sociales, 
Igualdad y Vivienda, Susana 
Camarero, ha mantenido un 
encuentro con el director 
general de Save the Children 
España, Andrés Conde, y el 
director territorial de la entidad 
en la Comunitat Valenciana, 
Rodrigo Hernández, para 
analizar futuras sinergias y vías 
de colaboración para mejorar 

la protección a la infancia y 
adolescencia más vulnerable de 
la Comunitat Valenciana.

Durante el encuentro, la 
vicepresidenta segunda 
ha hecho hincapié en la 
importancia de la colaboración 
de la Conselleria con Save the 
Children en la formación de los 
y las profesionales que trabajan 
con las personas menores 

de edad en la prevención, 
detección y respuesta ante 
situaciones de violencia y abuso 
sexual.

En esta línea, Susana Camarero 
ha incidido en la necesidad de 
que los centros de protección 
de menores sean “entornos 
seguros” y en impulsar 
actuaciones para concienciar 
y sensibilizar a la población 

en general sobre los abusos 
sexuales en niñas, niños y 
adolescentes.

Asimismo, y ante los índices 
de pobreza infantil en la 
Comunidad Valenciana, la 
vicepresidenta segunda se ha 
comprometido a analizar la 
situación actual y a poner en 
marcha “todos los mecanismos 
necesarios para reducir esas 

cifras y combatir el riesgo de 
pobreza y de exclusión social 
de los más vulnerables”.

Al encuentro han asistido 
también el secretario 
autonómico de Familia y 
Servicios Sociales, Ignacio 
Grande, y la directora general de 
Familia, Infancia y Adolescencia 
y Reto Demográfico, Elena 
Albalat.

El director general de 
Diversidad, Stephane Soriano, 
ha recibido a la directora 
del medio de comunicación 
Guia mi Ciudad (La Canyada 
Te Guia), Beatriz Sambeat 
con el objetivo de acercar el 
municipalismo a la Generalitat 
Valenciana. 
“Los medios de comunicación 

locales y comarcales son 
indispensables para acercar 
información a la ciudadanía ya 
sea en formato digital o papel”, 
según afirma Stefan.
Ambos destacaron la 
importancia de acercar al 
municipalismo todos los 
programas de la Generalitat 
Valenciana.

Guia Mi Ciudad con la Igualdad

Igualdad y Save the Children analizan futuras sinergias 
para mejorar la protección a la infancia y adolescencia 

COMUNITAT VALENCIANA

L’Ajuntament de l’Eliana, a través 
de la Regidoria de Polítiques 
d’Igualtat, ha posat en marxa 
una campanya contra la violència 
masclista per a aquest estiu 
2023, sota el lema “Estiu lliure 
de violències masclistes”. Es 
tracta d’una acció divulgativa 
dels recursos i serveis que ofereix 
l’Ajuntament per a previndre 
i combatre aquest tipus de 
violències.
L’objectiu és informar i 

conscienciar a la ciutadania dels 
mecanismes que poden usar les 
dones que siguen o puguen arribar 
a ser víctimes, especialment 
en aquesta època de l’any. 
Tradicionalment, en l’època estival 
els casos de violència contra la 
dona s’incrementen deguts a 
diversos factors, com les vacances 
i l’augment d’hores de convivència 
i d’oci.
 
La campanya forma part de 

les accions establides dins del 
Pla d’Igualtat del municipi de 
l’Eliana 2022-2026, referides 
a la realització d’accions de 
sensibilització a la ciutadania, a les 
quals se sumen els diferents punts 
violeta de prevenció de violències 
masclistes en espais d’oci, que 
s’han establit en els espectacles 
nocturns durant les Festes Majors 
celebrades aquest mes de juliol.
A través de cartells i material 
imprés, la Regidoria d’Igualtat 

recordarà a la ciutadania la 
possibilitat de contactar amb 
l’Equip Municipal Interdisciplinari 
contra la Violència de Gènere, 
Domèstica i Menor a través del 
whatsapp 674 29 08 30 o, en cas 
d’emergència, amb la Policia Local 
a través del 96 274 07 01 i el 112. 
A més, el servei del 016 continua 
tot l’estiu en marxa les 24 hores, 
no deixant petjada en la factura 
telefònica. Foto de Enrique 
Íñiguez Rodríguez

L’ELIANA  
L’Eliana llança una campanya de prevenció de la violència masclista per a l’època estival

DIVERSITAT 



La Canyada Te Guia denuncia el 
trato discriminatorio y censura 
hacia su propio medio de 
comunicación local por parte 
de la administración municipal, 
el Ayuntamiento de Paterna, 
al haberle expulsado de un 
edificio municipal mientras 
se encontraba realizando su 
trabajo. Este periódico local, de 
gran tirada y popularidad entre 
los vecinos de la localidad y 
municipios vecinos, tambien 
sufre desde hace años una 
marginación en cuanto a la 
asignación de fondos para 
publicidad institucional, 
al contrario que otros dos 
periódicos locales, competencia 
directa. 
A pesar de que la periodista 
tenía una acreditación válida 
para acceder al evento y realizar 
la cobertura mediática, el 
departamento de comunicación 
del ayuntamiento de la localidad, 
aparentemente alertó a la policía 
local para que la periodista fuera 
expulsada del lugar minutos 
antes del inicio del acto. Este 
incidente tuvo lugar en presencia 
de numerosos miembros de 
la corporación autonómcia y 
local,  así como de numerosos 
residentes locales y vecinos. 

Ante esta denuncia, La Canyada 
Te Guia exige una explicación 
pública y transparente por parte 
del Ayuntamiento de Paterna 
sobre sus acciones y decisiones 
en relación con el trato hacia el 
medio, así como una revisión 
exhaustiva de las políticas y 
prácticas que puedan afectar 
a la libertad de prensa en la 
localidad.

Expulsan a 
La Canyada 
Te Guia de un 
edificio público

FESTES PATERNA

Un año más, la pólvora y la fe 
se han dado cita en la última 
jornada festiva de La Canyada 
este domingo 3 de septiembre, 
con una mascletà manual al 
mediodía a cargo de la Federació 
Interpenyes y la solemne 
procesión en honor al Santísimo 
Cristo de la Fe por la tarde, tras 
la celebración de la tradicional 
Misa.

En este sentido, las imágenes 
del Cristo de la Fe, de San 
Vicente Ferrer y de la Virgen de 
los Desamparados recorrieron 
las calles de La Canyada como 
broche final a una semana 
en la que también tuvo lugar 
el traslado del Cristo entre 
diferentes domicilios, además 
de otros eventos musicales, 
infantiles y gastronómicos, que 

han conformado las fiestas de 
La Canyada, organizadas por 
la Clavaría del Santísimo Cristo 
de la Fe, en colaboración con 
el Ayuntamiento de Paterna y 
los Porteadores de la Cofradía 
Santísimo Cristo de la Fe de La 
Cañada.
No obstante, ante la 
preemergencia de fuertes lluvias, 
los actos programados para ese 

día, entre ellos, la animación 
infantil, el concierto de la 
Agrupación Musical La Canyada 
y un Festival Remember por la 
noche, se aplazaron y tuvieron 
lugar el pasado sabado 16 de 
agosto. Un exito total donde 
numerosos vecinos acudieron 
a la plaza Puerta del Sol para 
disfrutar de música, buen 
ambiente y fiesta. 

Una mascletà, la misa y procesión en honor al Santísimo 
Cristo de la Fe, broche final de las fiestas de La Canyada 2023 
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Un año más, Paterna se convierte 
en el epicentro de la “millor Cordà 
del món” durante la madrugada 
del último domingo de agosto. 
Una apoteósica Cordà 2023 
inundó anoche el cielo de la ‘Ciutat 
del Foc’ con un fuego intenso y 
sincronizado, con una duración 
21 minutos y 50 segundos, 1 
minuto y 25 segundos más rápida 
que el último año. 
Por lo que respecta al balance de 
heridos, el número de personas, 

todas leves en esta edición, ha 
sido de 42, concretamente 22 en 
la Cordà y 16 en la Recordà.

La Vicepresidenta Segunda 
y consellera de Servicios 
Sociales, Igualdad y Vivienda 
Susana Camarero, acompañada 
del director general de 
Diversidad, Stephane Soriano, 
asistieron como invitados anoche 
a Paterna para disfrutar de sus 
actos de fuego como fueron el 

Pasacalle y tradicional Bendición 
de Cohetes de Lujo previo a la 
celebración de la Gran Cordà.
Los 351 tiradores/as participantes 
que dispararon unos 70.000 
cohetes volvieron a protagonizar 
un espectáculo pirotécnico 
centenario en la capital de la 
comarca de l’Horta Nord, que se 
celebró a partir de la 1:30 horas 
de la madrugada del domingo 27 
de agosto, en el que estalló una 
tonelada de pólvora.

Paterna celebra su tradicional Cordà y da por finalizadas sus fiestas 2023

En aquest 2023 s’han celebrat 
nombrosos actes festius, 
culturals i pirotècnics en què ha 
destacat l’alta qualitat artística
Les Festes Majors del 2023 han 
arribat a la seua fi, no sense 
abans deixar grans instants per 
al record d’elianers i elianeres. I 
és que enguany més de 26.000 
persones han participat en els 
actes al llarg d’aquests 10 dies 

intensos de celebracions, a 
pesar de la xafogor i les altes 
temperatures registrades. 

Durant tota una setmana, 
s’han precedit actes destacats 
en la programació festiva 
com el tradicional Sopar de 
la Solidaritat, organitzat per la 
Confraria del Carme, que l’any 
en què complia la seua majoria 

d’edat va tornar a citar més de 
1.000 persones i la recaptació 
de les quals ha anat destinada 
a Càritas, Acción contra el 
Hambre i el Casal de la Pau. 

La nit, que malgrat l’amenaça 
de pluja va aconseguir omplir 
la plaça, va comptar amb la 
presència de la delegada 
del Govern a la Comunitat 

Valenciana, Pilar Bernabé, 
i va estar amenitzada per 
artistes locals. Un altre dels 
actes memorables va ser el 
concert de la Banda Simfònica 
de la Unió Musical amb el DJ 
Pere Vicalet en homenatge a 
la ‘Ruta del Bakalao’ que va 
interpretar cançons mítiques 
de l’època i que va posar el 
públic a ballar. 

L’ELIANA   
L’Eliana tanca les Festes Majors i ja prepara les de 2024

PATERNA



Mario Casas se estrena como director de un largometraje 
CINE  
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“AMIGOS HASTA LA MUERTE”, 
ópera prima como director de 
Javier Veiga, que se estrenará 
en cines el próximo 22 de 
septiembre, tras su exitoso 
recorrido en festivales: Festival 
de Cine de Alicante, donde 
obtuvo los premios a Mejor 
Director para Javier Veiga y Mejor 
Actor para Mauricio Ochmann, 
la presentación en la 26 edición 
del Festival de Cine de Málaga 
y la participación en el Festival 
de Ibiza; en el Festival de Cine 
de Melilla, donde Marta Hazas 
fue galardonada con el premio 
Ciudad de Melilla; en el Festival 
EMHU de A Coruña; y ha seguido 
este verano en los festivales de 
Tarazona, Santander…

Esta comedia dramática de 
producción hispano mexicana 
gira en torno a los límites de 
la amistad, a las prioridades 
de cada uno cuando la vida te 
pone a prueba, y a lo poco que 
importan de repente las cosas 
que antes parecían importantes.  

La cinta, protagonizada por 
Marta Hazas, el mexicano 
Mauricio Ochmann y Javier 
Veiga, se rodó durante el pasado 
verano íntegramente en Galicia 
(Ourense, O Grove, Santiago de 
Compostela, y el propio Camino 
de Santiago). Estas localizaciones 
naturales son otro de los grandes 
atractivos de la película, otro es 
sin duda su banda sonora, donde 

cabe destacar cuatro temas 
compuestos e interpretados por 
el músico Xoel López.

SINOPSIS

María, Nacho y Suso son tres 
amigos de toda la vida. Juntos 
han compartido muchas cosas, 
quizás incluso demasiadas... Y 
de repente, a dos de ellos les va a 
tocar compartir el secreto de que 
el otro se va a morir. Pero antes les 
queda mucho por hacer: planes, 
promesas, reproches, risas, 
reconciliaciones, recuerdos, más 
risas, alguna lágrima… y algo 
pendiente que quizás ha llegado 
la hora de destapar… 

Llega a la gran pantalla ‘Amigos hasta la muerte’

El pasado 18 de agosto,  
Kinepolis Paterna acogió  el 
preestreno de “Mi soledad 
tiene alas”, primer trabajo 
como director del ganador del 
Goya Mario Casas.

La presentación corrió a cargo 
del propio realizador, que 
también firma el guion junto 
a Deborah François y sitúa 
la historia en los barrios de 
Barcelona donde pasó sus 
años de infancia. 

La película está protagonizada 

por su hermano Oscar Casas 
-cuya preparación para el 
personaje de Dan le llevó 
a perder 8 kilos-, a quien 
acompañan los debutantes 
Candela González y Farid 
Bechara. 

Los tres han conseguido 
superar todas mis expectativas, 
reconoce Mario.
Se han convertido en los 
personajes con una confianza 
ciega, sensibilidad y una 
verdad arrolladora.

Es lo que siempre había 
imaginado en los tren 
protagonistas. Me siento un 
privilegiado de poder darle la 
oportunidad a unos jóvenes 
que solo desprenden talento 
y entrega”, según afirma el 
director. 

El casting cuenta también 
con numerosos actores no 
profesionales que se ponen 
delante de la cámara por 
primera vez, junto a nombres 
más veteranos como los de 
Francisco Boira (La mala 

educación) y Marta Bayarri 
(Félix, La riera).

En un barrio humilde a las 
afueras de Barcelona, Dan 
(Oscar Casas) y sus dos 
amigos, Vio (Candela González) 
y Reno (Farid Bechara), viven 
sin pensar en el mañana, entre 
fiestas y dando pequeños 
golpes en joyerías. Detrás de 
su apariencia de pequeño 
delincuente, Dan esconde 
un artista con talento, y una 
sensibilidad distinta al mundo 
que le rodea. La reaparición de 

su padre tras salir de la cárcel 
despierta los viejos demonios 
de Dan, sumergiéndolo en 
una espiral de violencia que 
le obliga a huir y que pone a 
prueba la amistad entre los 
tres amigos. Empieza un viaje 
de descubrimiento sin retorno 
para Dan y Vio, donde tienen 
que dejar atrás los niños que 
fueron, cambiando sus vidas 
para siempre. 

¿Podrán escapar de su destino 
por amor?



El actor Carmelo Gómez y obras con sello valenciano 
como El Perfume del tiempo o Karpaty, llegan a Paterna

Todo preparado para estrenar 
la agenda cultural de Paterna 
durante el último trimestre 
del año. La programación de 
artes escénicas municipal, 
que contempla una importante 
producción valenciana, contará 
con una gran variedad de 
eventos de calidad y para todos 
los públicos como son el teatro 
familiar, musicales, magia, 
danza, circo, exposiciones y 
conciertos, entre muchos otros, 
en el Gran Teatre, el auditorio 
Antonio Cabeza y el Teatro Capri.
 
Además, este domingo 17 de 
septiembre, a las 10.00 horas, 
tiene lugar en el Auditori Antonio 
Cabeza, la celebración de la 
XX Campaña de intercambios 
musicales de la Federación de 
Sociedades Musicales de la 
Comunidad Valenciana (FSMCV) 
a la que asistirá como entidad 

invitada la Orquesta Societat 
Musical ‘La Artística’ de Chiva.

Durante estos meses de otoño, 
Gran Teatre Antonio Ferrandis 
se convertirá en el escenario de 
representaciones en valenciano 
como la obra dirigida al público 
familiar Els colors de l’arc de 
Sant Martí de Tramant Teatre, 
que tendrá lugar el domingo, 
1 de octubre a las 18:00h, y 
contará con los intérpretes Pol 
Paúl y Puri Fariza. 

El viernes 20 de octubre, a las 
20.00 horas, se podrá disfrutar 
de una excelente función de la 
afamada compañía valenciana 
Arden Producciones, 

El perfume del tiempo, a cargo 
de Chema Cardeña, interpretada 
por Juan Carlos Garés, Iria 
Márquez, Manuel Valls, Marisa 

Lahoz y con la colaboración de 
Lucía Poveda y Carla Valls.

El viernes 3 de noviembre 
también a las 20.00 horas será 
el turno de La Profesora bajo 
la dirección de Carla Nyman 
y, con Isabel Ordaz y Marcial 
Álvarez, protagonistas de esta 
comedia dramática en la que la 
ternura impregna toda la acción 
y aborda el encuentro entre dos 
personajes (una mujer con casi 
65 años y el padre de Daniela) 
tan distantes por cultura y edad, 
en medio de los conflictos que 
plantea la adolescente.

Por otro lado, la adaptación teatral 
de Eduardo Galán, Las Guerras 
de nuestros antepasados, de la 
novela de Miguel Delibes, cuenta 
con los actores Carmelo Gómez 
y Miguel Hermoso y se estrenará 
el viernes 10 de noviembre a 

las 20.00 horas. El sueño de 
Julio Verne, un espectáculo 
visual y emotivo que apuesta 
por los sueños y la imaginación 
se realizará el domingo 19 de 
noviembre, a las 18 horas. 
Mientras que la comedia teatral 
en valenciano Estimats pares 
se representará el viernes 24 de 
noviembre a las 20.00 horas.

Por último, para el mes de 
diciembre con el que se cierra la 
programación especial navideña 
en el municipio, se podrá ver 
el espectáculo cómico-musical 
Maestrissimo con el que se 
pretende despertar la curiosidad 
sobre temas como la ética, la 
creación, la originalidad y el 
valor del arte en la sociedad 
mediante un recital de música 
clásica pensado para todos los 
públicos. 

Asimismo, la obra de ballet 
Bella Durmiente y la Máquina 
de Rube Goldberg, a cargo del 
reconocido mago valenciano, 
Nacho Diago, así como la Troupe 
Malabó, uno de los referentes 
valencianos del teatro y circo 
con Karpaty o el espectáculo 
El Villano de la Navidad de 
la compañía de Row están 
programados para los días 1, 15, 
27 y 29 de diciembre y el 2 de 
enero de 2024, respectivamente.

Cabe destacar que la agenda 
cultural municipal durante los 
próximos meses de octubre, 
noviembre y diciembre 
también tiene proyectado 
otras producciones locales, 
conciertos musicales y diferentes 
exposiciones así como la 
convocatoria del XXV Certamen 
de Fotografía Vila de Paterna 
2023. 
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EL AGUAFIESTAS
La nueva comedia de Josema 
Yuste la cual está rotagonizada 
por los conocidos actores 
Josema Yuste y Santiago 
Urrialde.
Del autor de una de las 
comedias más reconocidas 
a nivel mundial, ‘La cena de 
los idiotas’ llega al Teatro 
Olympia ‘El Aguafiestas’. Un 
espectáculo protagonizado 
por los reyes de la comedia 
Josema Yuste y Santiago 
Urrialde.

Sergei (Josema Yuste) es 
un asesino a sueldo que se 
hospeda en un hotel, para 
poder cumplir con su rifle 
desde la ventana, uno de 
sus ‘encargos’. Pero su tarea 
se verá constantemente 
interrumpida por Ramón 
(Santiago Urrialde), el huésped 
de la habitación contigua. 
Un hombre muy, pero que 
muy pesado, que pretende 
suicidarse después de que su 
mujer le ha abandonado.

Escrita por Francis Veber, 
uno de los dramaturgos más 
reconocidos en Francia y 
otros países de Europa, autor 
del clásico de humor ‘La cena 
de Los idiotas’, llega ahora la 
nueva versión de esta comedia 
de éxito de la mano de Josema 
Yuste bajo la dirección de 
Marcelo Casas.

El Aguafiestas es una comedia 
para reír por dentro y, después, 
reír hacia fuera. Es una comedia 

para que el espectador la vaya 
cocinando y digiriendo casi a 
la vez.
¿En qué peldaño situarías la 
amistad en la escalera de tu 
vida? ¿Estarías dispuesto a 
brindar tu amistad a cambio 
de nada? El Aguafiestas 
tiene en sus personajes 
principales y secundarios 
todo lo que muchas comedias 
desearían tener: generosidad, 
ternura, maldad, ingenuidad, 
surrealismo, estupidez 
aparente y profundidad 

desaparente. Vamos, como lo 
que puedes encontrar en ‘Ali 
Express’.

El Aguafiestas te hará 
cosquillas en el corazón y te 
hará reír de dentro hacia fuera. 
¿Quién dijo que la risa lo cura 
casi todo? Yo sí. No les cuento 
la historia de esta comedia, 
pues prefiero que la deshojen 
ustedes a su antojo, que la 
vayan descubriendo de vez en 
cuando y la disfruten poco a 
poco.

El teatro Olympia de Valencia acoge la nueva comedia 
de Josema Yuste y Santiago Urrialde: ‘ El Aguafiestas’

TEATRO

Cinc produccions 
valencianes participaran en 
la segona edició de Spanish 
Screenenigs on Tour que se 
celebrarà a Roma, en el marc 
del Mercato Internazionale 
Audiovisivo (MIA), entre el 9 i 
el 13 d’octubre. 

En total són 33 produccions 
espanyoles les que estaran 
presents en este mercat de 
la indústria cinematogràfica 
internacional.

Dins de la secció Spanish 
Wip, dedicada a les pel·lícules 
en fase de postproducció, 
es projecta el llargmetratge 
d’animació ‘Rock Bottom’, 
dirigit per María Trenor i 
produït pels valencians de 
Jaibo Films en coproducció 
amb Alba Sotorra, Empàtic i 
GS Animation.

És una coproducció amb 
Polònia i compta amb ajuda de 
l’Institut Valencià de Cultura, 
igual que ‘Valenciana’ dirigida 
per Jordi Nuñez i produïda 

per Pegatum Transmedia, 
Dacsa Produccions, Àmbar 
Pictures i Solwork Films.

Dins de la secció Market 
Premieres, dedicada a les 
produccions inèdites en 
mercats internacionals, 
està inclosa ‘La llegenda de 
l’escanyapobres’, dirigida 
per Ibai Abad i produïda 
per Nakamura Films, Mayo 
Films i Abacus, amb ajudes 
a la producció de l’Institut 
Valencià de Cultura.

Next from Spain

En la secció Next from 
Spain, en què participen els 
avanços de les pel·lícules que 
arribaran en 2024, figura ‘La 
Navidad en sus manos’ de 
Joaquín Mazón, produïda per 
la valenciana 

Nadie Es Perfecto en 
coproducció amb Esto 
También Pasará, Bowfinger 
International Pictures, Sdb 
Films i Mogambo.

Finalment, en la secció 
Remakes, es presenta ‘Coses 
a fer abans de morir’ de 
Cristina Fernández Pintado i 
Miguel Llorens, produïda per 
The Fly Hunter i Fosca Films, 
amb ajudes a la producció de 
l’Institut Valencià de Cultura.

Les projeccions es 
complementaran amb la 
participació dels professionals 
assistents en activitats com 
taules redones i conferències, 
i l’organització d’una sèrie de 
trobades de networking entre 
les indústries audiovisuals 
espanyola i internacional.

‘Rock Bottom’, ‘Valenciana’, 
‘La llegenda de 
l’escanyapobres’ i ‘Coses a 
fer abans de morir’ seguixen 
així el seu recorregut reeixit, 
iniciat en passades edicions 
de Promercat-Valencia Film 
Market, el mercat valencià de 
la coproducció, que organitza 
anualment l’Institut Valencià 
de Cultura.

Cinc produccions valencianes participaran en el Mercat Internacional Audiovisual de Roma
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L’Ajuntament se suma a la 
convocatòria de l’associació 
Lliures que tindrà lloc divendres 
a les 17.45 hores
L’Ajuntament, conjuntament 
amb Lliures, Associació 
feminista de l’Eliana, ha emés 
un comunicat per a condemnar i 
denunciar la violència masclista 
en l’esport sota el lema ‘La 
igualtat en joc. S’ha acabat’. 
Per a això, convoca a la 
ciutadania a l’acte de lectura 
aquest divendres, 8 de 
setembre, a les 17.45 a la porta 
de l’Ajuntament, amb l’objectiu 
de manifestar la seua repulsa als 
fets masclistes protagonitzats 
per Luis Rubiales en la seua 
qualitat de president de la 
Federació Nacional de Futbol, 
després de la celebració del 
partit entre Anglaterra i Espanya 
en el qual les jugadores 
espanyoles van resultar 
guanyadores de la Copa del 
Món de Futbol Femení.
Igualment, s’ha convidat a totes 
les entitats cíviques de la localitat 
a adherir-se a la iniciativa, per 
al qual poden enviar un correu 
electrònic a igualtat@leliana.
es o lliuresfeministesleliana@
gmail.com.
La regidora d’Igualtat, Marta 
Andrés, ha convidat a la 
ciutadania, entitats, futbolistes 
i esportistes a participar en 
aquesta concentració “per a 
defensar els valors d’igualtat 
que deuen que regir en tots els 
àmbits de la societat i, en aquest 
cas particular, en l’esport”.

L’Eliana es 
concentrarà 
en contra de 
les violències 
masclistes en 
l’esport

L’ELIANA

El Club Ajedrez Andreu Paterna 
disputará, un año más, los 
Campeonato de España de 
Ajedrez Clásico y de Partidas 
Rápidas, en la categoría de 
División de Honor, cita anual 
que  congrega a la elite de este 
deporte y a la que no ha faltado 
desde que lograra el ascenso a 
la máxima categoría en 2018.

El Campeonato de España de 
Ajedrez Clásico se desarrollará 
del 16 al 22 de septiembre en 
Linares, enfrentando a los ocho 
mejores clubes a nivel nacional. 
El torneo se disputará por 
sistema de liga a una vuelta y 
cada equipo estará formado por 
seis tableros. A continuación, 
se disputará los días 23 y 24 de 
septiembre el Campeonato de 
España de Partidas Rápidas o 
Blitz, en la localidad de Úbeda.

Para afrontar este doble reto el 
Club Ajedrez Andreu Paterna, 
vigente campeón autonómico, 
revalida su apuesta por jugadores 
valencianos, contando con el 
Gran Maestro Julen Arizmendi, 
número uno del ranking en lo 
que respecta a ajedrecistas 
valencianos. También estará 
la Maestra Internacional Marta 
García, actual Campeona de 

España femenina y campeona 
absoluta de la Comunitat 
Valenciana en 2023. A ellos se une 
Diego Macías, que se incorpora 
tras proclamarse subcampeón 
de Europa sub-16, esta misma 
semana, en Rumanía. También 
se cuenta con la participación 
del Maestro Internacional Renier 
Castellanos.

Esta apuesta valenciana se 
complementa con tres Grandes 
Maestros Internacionales, como 
es el caso del ajedrecista de 
Países Bajos, número 37 del 
ranking mundial, Jorden Van 

Foorest, el egipcio 55 del ranking, 
Anim Bassem, el francés número 
79 del mundo, Jules Moussard

El Club Ajedrez Andreu Paterna 
viene de conseguir grandes 
resultados en los Campeonatos 
de España. El pasado 2022, logró 
dos cuartos puestos, mientras 
que en 2021 se proclamó 
Campeón de España de Partidas 
Rápidas. Anteriormente, en 2020 
alcanzó el subcampeonato de 
España de Ajedrez Clásico. 

En palabras del presidente del 
Club Ajedrez Andreu Paterna, 

Joaquín Ballester, “estamos 
nuevamente muy ilusionados por 
estar un año más entre la elite 
del ajedrez español. Hacemos 
un gran esfuerzo para ello y 
quiero dar las gracias a nuestro 
patrocinador, Andreu Barberá, 
así como al Ayuntamiento 
de Paterna por el apoyo que 
nos brindan. Estamos muy 
orgullosos de la apuesta por los 
mejores jugadores valencianos, 
combinados con grandes 
ajedrecistas de otros países y 
esperamos hacer el mejor papel 
posible en un campeonato de 
enorme dificultad”.

El Andreu Paterna lleva a los mejores jugadores 
valencianos al Campeonato de España

El trinquet municipal de Manises, 
un dels més grans de la província 
de València, es remodelarà 
gràcies a la subvenció que 
cada any convoca la Conselleria 
d’Educació, Cultura i Esports 
destinada a entitats locals de 
tota la Comunitat Valenciana. 
Aquestes convocatòries 
funcionen per concurrència 
competitiva i els municipis 
poden aspirar a un màxim de 
200.000 euros, quantia que ha 
rebut Manises.
Un dels aspectes que contempla 
aquesta rehabilitació és 
la reparació o substitució 
d’elements constructius com 
el sòl i les parets de la pista i 
els murs de la façana, així com 
l’ampliació de la porta de servei 
que dona accés directe a la pista 
al carrer de Francesc de Vinatea.

Pel que fa a l’accessibilitat, 
eficiència energètica i 
habitabilitat, se suprimiran les 
barreres arquitectòniques, es 

canviarà la il•luminació actual 
per una de led, i es repararan els 
elements i sistemes constructius 
degradats associats a l’objectiu 
de seguretat estructural 
i adaptació a les normes 
federatives. 

El trinquet de Manises es va 
inaugurar l’abril de 1925 i fins el 
1964 va ser una instal•lació molt 
visitada tant per jugadors com 
per persones aficionades. 

Rehabilitació

Després d’una profunda 
rehabilitació es va tornar a obrir 
el 1998 amb una partida entre 
grans jugadors de l’època. Des 
d’aleshores, ha estat obert i 
gestionat pel Club de Pilota de 
Manises, però l’estat en el què 
es troba el feia incompatible amb 
la competició d’alt nivell, situació 
que es revertirà gràcies a les 
obres que  acaben de començar.

Manises reforma el trinquet municipal, un dels mes grans de València
MANISES 
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Oci saludable 
GODELLA

Des de la regidoria de Joventut 
s’han organitzat diverses 
activitats i esdeveniments a 
setembre amb l’objectiu de 
fomentar l’oci saludable entre 
els joves. 
El diumenge 17 tindrà lloc un 
taller de dansa creativa i també 
un taller de dansa urbana el 
dissabte 22. El 16 se celebrarà 
un espectacle de lluita lliure i el 
23 es realitzarà una excursió al 
museu de videojocs d’Ibi.
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LO BORINOT

21:00 cena de sobaquillo
22:00 dançà+bureo

Lugar: 
Plaza Puerta del Sol
La Cañada


